

设备与系统

# 高温气冷堆备用停堆装置新型供料器分析与试验

杨帆; 黄志勇\*; 何学东; 张蒲; 李琳; 陈凤

清华大学 核能与新能源技术研究院, 北京100084

收稿日期 修回日期 网络版发布日期:

**摘要** 吸收球停堆装置参与球床型高温气冷堆的堆芯反应性调节控制, 实现反应堆冷停堆, 供料器是数百万个 6 mm吸收球从堆芯反射层被气力输送回到贮球罐的起点, 吸收球在供料器中被气流悬浮、加速, 需研究不同结构型式的供料器的输送性能及可靠性。利用Fluent软件对新型流化管式供料器进行了数值模拟分析, 获得速度、压力分布场, 同时进行了空气介质常温流动供料器试验研究。模拟计算得到供料器局部阻力系数约为5.1, 试验测得供料器局部阻力系数为5.7, 结果在工程应用可接受的范围内。

**关键词** [高温气冷堆](#) [备用停堆系统](#) [局部阻力系数](#) [数值计算分析](#)

分类号

## Analysis and Experiment of New Style Discharge Vessel in Reserve Shutdown System of High-Temperature Gas-Cooled Reactor

YANG Fan; HUANG Zhi -yong\*; HE Xue-dong; ZHANG Pu; LI Lin; CHEN Feng

Institute of Nuclear and New Energy Technology, Tsinghua University, Beijing 100084, China

**Abstract** The absorber ball system is the reserve shutdown system of pebble-bed high temperature gas cooled reactor, which participates in the reactor reactivity control and keeps the reactor in sub-criticality. The discharge vessel is the first device through which millions of 6 mm absorber balls are pneumatically conveyed from the side reflector back to the ball storage vessel. The absorber balls are suspended and accelerated by the gas flow inside the discharge vessel, and the study on the conveying performance and the reliability of different discharge vessels is required. The numerical simulation of a new style fluidizing nozzle discharge vessel was performed, the velocity and the pressure distributions were showed. Meanwhile, an experimental study on the discharge vessel using normal temperature air as conveying medium was performed. The simulation result shows that the local resistance coefficient of the discharge vessel is 5.1, and the experiment result shows that the local resistance coefficient of the discharge vessel is 5.7. The results are acceptable for engineering application.

**Key words** [high-temperature](#) [gas-cooled](#) [reactor](#) [reserve](#) [shutdown](#) [system](#) [local](#) [resistance](#) [coefficient](#) [numerical](#) [simulation](#)

DOI

通讯作者

### 扩展功能

#### 本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [\[PDF全文\]\(815KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

#### 服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

#### 相关信息

- ▶ [本刊中 包含“高温气冷堆”的 相关文章](#)
- ▶ 本文作者相关文章

- [杨帆](#)
- [黄志勇](#)
- [何学东](#)
- [张蒲](#)
- [李琳](#)
- [陈凤](#)